
H4Mg3SÍ209 meöraie sa rozpísať analogicky s kaol in i tem n a t v a r 
Mg3[(OH)4. SÍ2O5], pireluľc t nto neras t neniá l ístkovú štiepa teľ 
snosť. Vláknitá štiepateFnosť vyžaduje formuláciu 

2H4Mg3Si209 = M g 6 [ ( O H ) 6 . SwOn] . H2O, 
2 k tore j sú zrejmé dvojité reťazi štvorstenov. Medzi reťazmi, k t o r é 
majú ipiri p o v r c h u veľký počet hydroxylov, je malá súdržnosť. P r e t o 
sa chrysoitil (podstatná súčiastka obchodného asbestu) štiepa ľiaihšie 
«ako i n é amfiboly. 

Kombinovanie pravidiel p r e výklad empir ického vzorca uka
zuje tento př ik lad : M e z o l i t Hi8Ňa2Ca2Al6SÍ9038 p a t r í k ľahkým 
k r e m i č i t a n o m bez n á p a d n e j št iepateľnosti . Složenie pr ies torove j 
s iete má byť ( S i + A l ) : 0 — 1 : 2. Dva atomy Na ukazujú n a dva 
a t o m y Л1 .a dva atomy Ca na štyri atomy AI, k t o r é sú súčiastkou sie
te. Všetkých šesť hl iníkov sa teda účastní na stavbe štvorstenov. 
N a 6 + 9 = 1 5 ús t redných kat iónov p r i p a d á tridsať štvorstenových. 
Jcyslíltov. Zvyšných osem 0 so šestnástimi H tvorí molekuly H2O. 
Š t r u k t ú r u mezoli tu vyjadruje teda vzorec Na2Ca2(Al6SÍ9O30 . 8H2O, 
k t o r ý bol p o t v r d e n ý röntgenometr icky. 

N a p o k o n treba upozorniť ešte na to, že všetky ť a ž k é kremi
čitany bez n á p a d n e j št iepateFnosti nie sú charakter izované ani
ónmi Si O4"-'. U n iektorých sa röntgenologicky našly i a n i ó n y 
s 1 o ž i t e j s i e. Tak u t h о r t w e i t i t u Sc2(SÍ20ľ) sú anióny 
SÍ20J" složené z d v o c h štvorstenov, k t o r é majú jeden kyslík 
spoločný. P o d o b n ý m spôsobom sa spájajú štvorsteny do uzavreté
ho k r u h u, a to buď t r o j č l e n n é h o za vzniku aniónu SÍ3O9, 
n a p r . v b e n i t o i d u BaTi(SÍ309), buď š e s ť č l e n n é h o za 
vznikn aniónu SióOie 1 2 - n a p r . v b e r y 1 u Be3Ab(SÍ60i 8). Vo s trede 
šesťčlenných kruhov v beryle je voľné miesto, do k t o r é h o ea 
Tahko uzatvára jú p r í m e s*i neras tu , totiž molekuly vody, ióny 
alkal ických kovov alebo heliové atomy. 

L i t e r a t ú r ai: 
J. M. Bijvoet, N. H. Kolkmeijer a C. H. MacGillavry, Röntgenanalyse 

\on Krysťaillen. Berlín 1940. — Strukturbericht do r. 1943. 

O výzkumnictví v průmyslu výživy. 
JINDŘICH NEBOVIDSKY—MIROSLAV KVÉTOK 

Y žádném p o k r o k o v é m státě n e n í dnes již sporu o významu 
výzkumnictví ne jen p r o samotný průmysl , nýbrž i p r o hospodář
ský rozvoj a životní ú r o v e ň obyvatelstva. V důs ledku nových ob
j e v ů vědeckých pracovníků průmysl ne jen nas toupi l n o v é ceety 
^ technice ia technologii rvýroby, nýbrž výrobu také značně zvýšil 
a zlevnil. To se projevi lo zvýšenou zaměstnanost í v různých obo
r e c h p o d n i k á n í a n e p ř í m o t a k é v aktivech celostátního hospodář
ství n e h l e d ě к revolučním z m ě n á m celé řady životních -asvyklogití. 
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Rozvoj přírodních a technických věd dal vznik také cedé radě: 
nových odvětví průmyslu výživy a postavil i výživu lidu na vě
decké základy. Jest proto přirozené, že v plánovaném hospodářství 
hledáme stále nové cesty, které by další rozvoj průmyslu výživy 
zajistily a pomohly tak splnit jeho úkol. Jedním z nejdůležitějších 
předpokladů úspěchu jest těsná spolupráce průmyslu s výzkum-
nictvím. Tím nabývá výzkumnictví v oboru výživy zvláštního posta
vení v celém pětiletém plánu, což jest třeba zdůrazniti tím spíše,. 
lže v dřívějších letech nebylo soustavně sledováno (na rozdíl od vý
zkumnictví zemědělského, zdravotnického a pod.). 

V hlavních bodech možno nastíniti úkoly výzkumnictví ve vý
živě takto: 

1) Soustavná péče o uplatnění nových vědeckých metod ve* 
výrobě po stránce technické a technologické. Ve výrobním pro 
cesu musí ustoupiti empirie a improvisace řízení výroby na podkla
dě vědeckých poznatků a systematické kontrole kvality i hospo
dárnosti-

2) Po stránce stavební a strojní musí podniky průmyslu výživy 
býti budovány rovněž podle výsledků soustavného studia nejnověj
šího vývoje ve stavebnictví a výzkumu nejlepších typů strojů. 

3) Hygienický standard výrobků musí býti pronikavě zvýšen
ia distribuční proces uspořádán tak, aby nikde nedošlo к znehod
nocení zboží na cestě od výrobce ke spotřebiteli. 

4) Průmysl výživy mnsí přizpůsobiti výrobu svých výrobků 
všem požadavkům zdravotních kruhů na síprávnou výživu co do^ 
množství i jakosti potravin. 

5) Výzkumnictví musí pohotově ^zasáhnouti při zdoláváni: 
těchto nesnází, ovlivňujících výrobu i distribuci (nadprodukce 
— nedostatek zboží). 

Cesty k tomu vedoucí: 

a) soustavný průzkum výrobních metod a činitelů je ovliv
ňujících, 

b) prohloubení studia všech výrobních metod po stránce che 
mické i biologické. 

c) uplatnění výzkumu ve stavebnictví při sestavování staveb
ních programů a zhospodářnění provozu účelnou disposicí projek
tovaných provozoven, 

d) zaváděti jen ovědčené typy strojů, při jejichž konstruktiv 
byly uplatněny všechny poznatky získané při jejich zkoušení a elek 
dováni výkonnosti, •;: í 

e) vybavováni výzkumných ústavů poloprovozní aparatúrou? 
v nejširším měřítku, aby mohly býti výsledky teoretického studia* 
oo nejrychleji a nejhospodárněji ověřeny bez zbytečníoh p r o v o z 
mích ztrát, 
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i) péče o zužitkování všech odpadních hmot v průmyslu vý-
Btandartiisovaného zboží, čímž se současně docílí zlepšení hygienic
ké úrovně a snížení cen. 

g) soustavné sledování ukazatelů hospodárnosti ve výrobě-
h) studium všech škodlivých činitelů v potravinářství a\ boj 

proti ztrátám. 
i) péče o zužitkování všech odpadních hmot v průmyslu vý

živy, 
j) úzká spolupráce výzkumnictví ve výživě s výzkiiimniotvíni 

zemědělským a výzkum výživy s hlediska zdraví člověka. 
Výzkumnictví ve výživě musí býti prováděno v nejužším kon

taktu s průmyslem, jehož potřeby jest třeba sledovati nejen s hle
diska okamžité situace, nýbrž i podle pečlivého studia možného 
budoucího vývoje. Tím ovšem není míněno podřízení výzkumnictví 
ryze výrobním záujmům. Jednotlivé výzkumné práce nesmějí míti 
jen povšechný charakter, na druhé straně však nesmí průmysl oče
kávati pouze řešení krátkodobých problémů pro okamžitou apli
kaci. Jest třeba vésti dělítko mezi výzkumnictvím pnováděným 
přímo v průmyslových podnicích a vědeckých ústavech. 

Jest proto nutné, aby výzkumný plán z oboru výživy, který 
jest důležitou složkou celkového plánu výživy lidu, byl — pokud se 
týče jednotlivých hlavních úkolů i dílčích problémů — plně koordi
nován s vývojovými a perspektivními plány výroby, průmyslu 
a řemesel výživy. 

V našem státě byli jsme na začátku plánovaného hospodářství 
postaveni před otázku organisovaného budování výzkumnictví ve 

'výživě- Hned na počátku bylo jasné, že výše uvedené úkoly, к nimž 
přistupuje účelné administrování a financování výzkumnictví, mo
hou býti splněny pouze tehdy, jestliže pro výzkumnictví ve výžive 
bude vybudována určitá organisační jednotka, která by se specielně 
zabývala problematikou těchto úkolů v celé šíři. Při tom třeba po-
ukázaiti na to, že pojem organisace výzkumnictví jest velice běžný 
ve všech státech s výzkumnickou tradicí, kde se. uznává, že bez 
řádné organisace odborné, 'administrativní i finanční není možno 
výzkum úspěšně prováděti. 

Tyto myšlenky a úvahy vedly příslušné činitele ministerstva 
výživy, Státního úřadu plánovacího a Ústředního svazu průmyslu 
lk vybudování organisační jednotky, t. j . Svazu pro výzkumnictví 
v průmyslu výživy. 

Ükolem Svazu podle jeho stanov jest: 
1) připravovati dílčí návrhy výzkumného plánu v oboru vý

roby potravin a předkládati je Státní výzkumné radě, 
2) podávati návrhy na organisaci a koordinaci výzkumnictví 

v průmyslu výživy, 
3) podávati návrhy na zřízení výzkumných nebo zkušebních 

ústavů v oboru výživy. 
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4) org ami s o1 váti spolupráci mezi výzkumnými ústavy, 
5) podávati posudky ve věcech výzkunmictví v oboru výživy, 
6) 'vydávati odborné publikace, jakož i podporovati -vydávám 

takových publikací. — 
7) rozhodovati o »poiných otázkách orgaiiisační povahy, zej

ména ve věcech koordinace výzkumné činnosti jeho členů, 
8) podporovati ústavy propagací výsledků jejich činositi (vý 

stavy a pod.). 
Krámě toho byly postupem času přeneseny na Svaz ještě 

některé úkoly další 
0 programu a činnooti Svazu byla podána vyčerpávající zpráva 

•v 7—8 čísle časopisu „Výživa lidu". Pro přehled uvádíme tato: 
Svaz, o r;g amis o van ý doposud na právní základně svolkové provedl 
členský nábor a pno podrobné projednávání agendy založil 12 od
borných komisí a 17 subkomisí. Pečoval z poverení minist erst v a 
výživy ic finanční zabezpečení výzkumných prací, které z nedostat
ku vlastních pracovních mißt byly ve dvouletce prováděny ve stá
vajících ústavech veřejné správy — ať již zemědělských, vysokých 
Skol nebo i bbonailořích národních podniku a pod. Tímto způsobeni 
podařilo ise docílili mnoho cenných výsledků ve všech sektorech 
výživy, jež mohou býti použity v příslušných odvětvích průmyslu 
výživy. 

Výsledky prací jsou kromě toho publikovány v knihovně prů
myslu výživy, která dnes již čítá 10 svazků a dále ve specielních 
odborných časopisech. Svaz založil moderní odbornou knihovnu^ 
čítající dnes již 1260 knih a 184 časopisů z oboru potravinářského 
průmyslu a výživy z celého světa. Na základě studia této zahranič-
ní literatury vydává Svaz pravidelně informační bulletiny pro jed
notlivé «hlavní sektory ve spolupráci s fou. Orbis. 

Jest ovšem samozřejmé, že natrvalo nevystačíme ani s tímto 
řešením, které jest považovati za přechodné. Má-li výzkumní civí 
z oboru výživy splniti v budoucnu své poslání, musí býti nezbytně 
soustředěno ipo stránce technické, personální, finanční i adnrinr 
sitrativní. Toi je možné jen vybudováním ústředního výzkumného 
ústavu průmyslu výživy. Tento ústav měl by tspolečné a základní 
oddělení — jako na 'př. odd. fysikální, chemické a biochemické, 
odd. obalové a ekonomicko-nutriční a dále specielní oddělení pro 
každý sektor. (Kvasný a nápojový, čokoládu a cukrovinky, chladí-
Tenství, maso atd.). 

Tato koncepce vybudování ústředního ústavu průmyslu výživy 
(byla vtělena do návrhu pětiletého výzkumného plánu a příslušný
mi místy «chválena. Počítá se s tím, že ústřední ústav měl by ně-
íkteiré deitašované \zhoratoře na Slovensku л p:o^ tento účel byly 
také reservovány (příslušné investiční kvóty. 

Již iprube-hem dvouleťky došlo к zakládaní určitých provisorií 
měkterýoh specielních ústavů, které mají později do ústředního 
ústavu vplynouti. Jest to zejména výzkumný ústav pro technologii 
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masa, výzkumný ústav pro chladírenství a mrazírenství, výzkumný 
ústav (obalový a zkušebna mlékařských strojů. 

Jest př i rozené, že výzkumnictví v průmyslu výživy má po
slání celostátní a nemůže p r o t o zůstali omezeno na země сеэке 
Stojíme p r o t o «nyní »před úkolem zorganisovati vývoj tohoto nej
mladšího výzkummického oddělení také ma Slovensku. Práce bude 
10 to isnaižší, že slovenským spolupracovníkům budeme moci (dáti 
к disposici veškeré zkušenosti, získané během dvoutletky, itiakže 
Oidpadne celá řada počátečních překážek a obtíží s nimiž jsme se 
na iziaěátku naši činnosti setkávali. 

0 věci bylo p ř e d b ě ž n ě diskutováno se zástupci Povereníobva 
výživy a ŠUP v Bratislavě a n ě k t e r ý m i slovenskými odborníky 
Bylo idohoidmiuto, rozšířiti působnost Svazu na Slovensko, prozaitím 
t í m způsobem, že zástupcům Slovenska bude vyhrazen urč i tý p o č e t 
raíet ve výboru Svazu. Současně bude založena odbočka) ús t řední 
kanceláře Svazu v Bratis lavě a p ř i k r o č í se ke zřizování komisí ip»r<> 
jednotl ivé sektory průmyslu výživy, při čemž funkcionáři těchto 
odborných komisí b u d o u pravidelně zváni n a schůze do P r a h y 
rcisp. do Brna. N a o p a k úcaistní se čeští expert i j ednání ve sloven^ 
(Šikých odborných komisích, jestliže si to charakter projednávaných 
prob lémů vyžádá. 

Výzkumné p r á c e bude n u t n o zahájiti ve stávajících sloven
ských výzkumných ústavech a laboratoř ích a umožnit i j im práci 
p ř idě len ím urč i tého p o č t u odborných sil a poskytnut ím dotací na 
výzkumný pirovoz P o stránce formální bude nejlépe, jestliže! od 
hočka Svazu n a Slovensku zapojí se na kolektivní členství ob
lastních ředitelství průmyslu výživy, čímž b u d e také zajištěna pev
ná f inanční baise izakládané »odbočky. P o k u d se týče f inancování 
výzkumnictví na Slovensku, bude n u t n o p r o začátek voliti obdobný 
syetéín jako v Čechách, t. j . dotace z pros t ředků Povereníctva vý
živy určených n a výzkumnictví a př íspěvků průmyslu pro urči té 
problémy. 

Z tohoto hlediska byl již také vypracován návrh operat ivního 
výzkumného plánu p r o rok 1949. 

V tomto článku mohli jsme p r o b r a t i celou problemat iku vý
zkumnictví průmys lu výživy pouze ve zkratce. Doufáme, že oisob 
n í m stykem se slovenskými odborníky a zahájením Činnosti p o 
bočky Svazu n a Slovensku dospějeme rychle ke společnému cíli 
it. j . celostátnímu vybudování výzkumnictví z oboru výživy. Z české 
»tramy budeme se snažiti, př ispět i к dosažení tohoto cíle ze všech 
sil 

245 


